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* جنگ اقتصادی کنونی دشمنان با ما ایرانیان، خیلی شبیه جنگ تحمیلی اول 
انقلاب است. در جنگ تحمیلی تا وقتی که بنی صدر و لیبرال ها حاکم بودند هیچ 
پیشــرفتی در جنگ نداشتیم. وقتی طرفداران غرب از قدرت و تصمیم گیری کنار 
زده شــدند در عملیات ها یکی پس از دیگری پیروز شــدیم. امروز هم تا برخی از 
مسئولین طرفدار غرب در برخی از مراکز تصمیم گیری هستند مشکلات حل نخواهد 

شد باید اقتصاد مقاومتی توسط نیروهای انقلابی عملیاتی بشود.
0990---7211
* محمد هاشــمی آقای ظریف را در حکم شهید بهشــتی دانسته است! به قول 
مولوی از قیاســش خنده آمد خلق را. شــهید بهشتی کجا که فریاد می زد آمریکا 
از دســت ما عصبانی باش و از این عصبانیــت بمیر و آقای ظریف کجا که هرچه 

داشتیم داد بلکه از بهانه های آمریکا کم بشود!
بوربور
* جناب آیت ا... آملی لاریجانی! ضمن حمایت از برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی، 
آیا کســانی که با اغراض سیاسی و جناحی اســتفاده از کارت سوخت را متوقف 
و خســارتی به مراتب بزرگ تر از خسارت ســلطان سکه و... به کشور وارد کردند 

مستحق هیچگونه توبیخ و برخوردی نیستند؟!
طباطبایی
* با تدبیر ویژه کارگزاران دولتی مدت هاست دهک های پایین جامعه، مواد پروتئینی 
و میوه را حذف کرده اند. اکنون هم باید لبنیات را از سبد غذایی خود حذف کنند!
0915---1648
* آقــای جهانگیری گفت، تحریم ها را باید به فرصت تبدیل کرد! در ماه های قبل 
دولت چه خوب از این فرصت اســتفاده کرد! خزانه ملت از دلار و ســکه را خالی 
کرد و دلار 4000 تومانی را به قریب 20 هزار تومان رســاند که فعلا به زیر 10 

هزار تومان رضایت نمی دهد!
0919---8313
* با افزایش قیمت ارز و ســکه در چند ماهه اخیر عده زیادی از تولیدکنندگان و 
فروشــندگان که دارای انبار ذخیره کالا بودند به سرمایه های هنگفتی دست پیدا 
کردند و متاسفانه دستگاه های دولتی و نظارتی و سایر قوا اقدامات جامعی در این 
زمینه نکردند که این کالاها با قیمت منصفانه به دســت مصرف کننده برسد و تا 
حدی فشــار سنگین تورم بر قشر ضعیف کمتر شود. می توانستند حداقل مالیات 

آنها را افزایش دهند؟!
0911---9121
* افزایش چند باره قیمت محصولات لبنی، گوشــت و... همه از بی تدبیری دولت 
و دولتمردان است. کار آقای رئیس جمهور سخنرانی و کلی گویی شده و همکاران 

ایشان هم با وعده و وعید مردم را سرکار گذاشته اند.
0990---5463
* چرا به موتورســیکلت های بالای 10 سال عمر کارت سوخت نمی دهند؟ با این 
وضع اقتصادی که دولت مدعی تدبیر برای کشور به وجود آورده این قشر متوسط 
به پایین جامعه از کجا قادرند موتورســیکلت 2 میلیونی چند ماه قبل را به بالای 
7-6 میلیون بخرند؟! لابد دولت سبد کالای 200 هزار تومانی را برای خرید موتور 

به این قشر تقدیم می کند!
5308---0916 و 3949---0912
* اگر این آشــوب فرانســه در ایــران روی می داد خدا می دانــد همین مقامات 
فرانسوی و دیگر دشــمنان خارجی و عوامل نفوذی آنان در داخل چه می گفتند 

و چه هیاهویی می کردند!
0902---3107
* خانواده های بسیاری هستند که تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی نیستند 
و حق بیمه ای پرداخت نمی کنند اما درآمدشــان کمتر از 2 میلیون تومان است. 
دولت چه برنامه ای برای شناســایی این افراد دارد تا این خانواده های نیازمند هم 

مشمول طرح دریافت سبد کالا شوند.
0914---0332
* آیا این عدالت است که به برخی از اعضای خانواده سهام عدالت تعلق می گیرد 
و به برخی تعلق نمی گیرد؟ پدرم تحت پوشــش کمیته امداد است و از اعضای 6 
نفره خانواده ما، به ســه نفر ســهام عدالت تعلق گرفته و به سه نفر تعلق نگرفته 
اســت! چرا؟ از دولت درخواست می شود تکلیف افراد مستحقی که از این موهبت 

بی بهره شده اند را روشن کند!
یک هم وطن از استان کهگیلویه و بویراحمد
* کارگران فصلی و ساختمانی چه گناهی کرده اند که نه سهام عدالت و نه بسته  
حمایتی دولت به آنان تعلق نمی گیرد پس چرا زمان انتخابات مسئولین به سراغ 

این جماعت می آیند و رای آنان را طلب می کنند؟
0912---2205
* سبد کالای نیروهای شرکتی چرا تحویل نمی شود؟ نیروهای رسمی و قراردادی ها 

گرفتند آیا باید همچنان انتظار بکشیم؟ تا کی؟!
0912---5423
* یــک عدد تخم مــرغ 800 تومان! گوجه کیلویی 10 هزار تومان! رب گوجه 16 
هزار تومان! قیمت برخی دیگر از اجناس بین 100 درصد تا 300 درصد افزایش 
یافته اند دولت قرار است 20 درصد از این هزینه های سنگین را در حقوق ماهیانه 
کارکنان دولتی و بخش خصوصی جبران کند، و بقیه را ملت با دو ســه شــیفت 

کار کردن خود تامین کنند!
0911---8834
* از نمایندگان مجلس درخواســت می شــود پس از افزایش قیمت سکه از یک 
میلیــون به حدود 4 میلیون فکری به حال کســانی که مهریه پرداخت می کنند 
بنمایند. کارگر و کارمندی که با یکی دو میلیون حقوق قادر به پرداخت سکه یک 

میلیونی نبود چگونه توان پرداخت سکه 4 میلیونی را دارد؟!
0912---8456
* با وجود مسئولان و مدیران چندشغله در کشور که از چند محل حقوق می گیرند 

چگونه انتظار داریم که مشکلات جامعه مانند بیکاری جوانان حل بشود؟
0914---4897
* پله برقی پل عابر مجاور مجتمع تیراژه واقع در بزرگراه شهید اشرفی اصفهانی 
تهران تبدیل به نماد ضعف مدیریت شهری شده است! در طول هر ماه شاید 2-3 

روزی بیشتر کار نمی کند. چرا؟! افراد مسن واقعاً در مضیقه اند!
یکی از اهالی محل خیابان زمانی
* روابط عمومی متروی تهران وعده داده بود که تمامی ایســتگاههای مترو حتی 
داخل قطارها به زودی مزین به آیات و روایات خواهد شد اما متأسفانه با گذشت 

قریب به 9 ماه از سال هیچ اقدامی نشده است. چرا؟
0936---8132
* مســئولین لطف کنند آدرس بدهند تخم مرغ شانه ای 13800 تومان در کدام 
منطقه و محله اصفهان عرضه می شــود که ما شــهروندان اصفهانی از آن بی خبر 

هستیم.
0918---4070
* ماده 45 اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر نه تنها موجب کاهش معتادین نشده 

بلکه سبب افزایش اعتیاد در کشور شده است.
0912---1459
* در آذر ماه 95 بازنشســته شده ام ولی تا به حال از پرداخت پاداش بازنشستگی 
خبری نیســت. چرا؟! ســال 95 و 96 که سکه و ارز این وضع کنونی را نداشت و 
دولــت هم از وضع اقتصادی خوبی برخــوردار بود... نکند پاداش ما به آقایانی که 
با 900 میلیون پاداش بازنشســته شــدند و یا نجومی بگیران تقدیم شده و انتظار 

ما بی فایده است؟!
داوودی- ساری
* ســال 90 فردی به روســتای لشت نشاء در استان گیلان آمد و به اهالی روستا 
گفت می تواند وام برای اهالی روستا تهیه کند و متقاضیان می توانند با دادن کارت 
ملی و شناسنامه از تسهیلات بهره مند شوند اما بعد از 4 سال اداره دارایی به اهالی 
روستا اعلام کرده که شما بدهی میلیاردی بابت ثبت چند شرکت دارید! ولی هیچ 
یک از این شرکت ها وجود خارجی ندارند و به اصطلاح شرکت های کاغذی هستند. 
با توجه به فقیر بودن اهالی روســتا خواهش می کنم اداره دارایی به جای مطالبه 

پول مالیات از روستائیان به دنبال مسببان این کلاهبرداری باشد.
0911---9921

رادیو فرانسه: آشوب پاریس
شکل و شمایل انقلاب دارد

ارگان رسمی دولت فرانسه تصریح کرد: پاریس، روزهای سیاهی را می گذراند و امانوئل 
ماکرون، با بزرگ ترین بحران دوران ریاست جمهوری خود مواجه شده است.

وبسایت رادیو فرانسه در گزارشی نوشت: امانوئل ماکرون که برای کنترل اوضاع آشفته 
ناشی از تظاهرات در پاریس و دیگر شهرهای فرانسه با عجله آرژانتین را به مقصد پاریس 
فرانسه ترک کرد، در یک جلسه اضطراری در کاخ  الیزه که نخست وزیر، وزیرکشور و دیگر 

مقامات امنیتی فرانسه حضور داشتند شرکت کرد.
ماکرون گفت: از دیدن ابعاد تخریب و غارت بنای »طاق پیروزی« که یکی از بناهای 
نمادین فرانسه است بسیار شوکه شده است. رئیس جمهور فرانسه که با بزرگترین بحران 
سیاســی دوران ریاست جمهوری اش مواجه شــده، قصد ندارد در این باره با رسانه های 

کشور گفت وگو کند.
به گزارش رادیو فرانسه، »بنجامین گریوو« سخنگوی دولت، تظاهرات خشن پاریس 

را بدترین تظاهرات دهه اخیر این کشور ارزیابی کرده است.
ســخنان بنجامین گریوو درباره بررسی اعلام وضعیت فوق العاده از سوی کاخ الیزه 
تکذیب شــد. کاخ الیزه اعلام کرد، رئیس جمهور تاکید کرده اســت که تمامی اعمال 
خرابکارانه و حمله به نیروهای پلیس در دیروز باید با برخورد شدید قضایی روبه رو شود.
رادیو فرانسه تصریح کرد: رهبران احزاب اپوزیسیون فرانسه به امانوئل ماکرون هشدار 
داده اند در برابر این شرایط که بسیاری آن را چون »شرایط انقلابی« توصیف کرده اند، به 

پاخاسته و واکنش مناسب نشان دهد.
در همین حال روزنامه لیبراسیون فرانسه در گزارشی خاطر نشان کرد: شاید بتوان 
جنبش »جلیقه زردها« را قیامی غیرمســلحانه خواند که از حمایت بیشتر از 80 درصد 
ملت فرانسه برخوردار است. قیام یا جنبشی بدون رهبر که خواستار برقراری دموکراسی 
بی واسطه و از میان رفتن سیستم سلسله مراتبی است به نحوی که تمام صداها به یکسان 
شنیده شوند. جلیقه  زردها »اشراف سالاری سیاسی و دولتی«  را پسَت می شمارند، به آن 
ناســزا می گویند و خود را نادیده و تحقیر شده می انگارند. به نوشته لیبراسیون، امانوئل 
ماکرون، رئیس جمهوری فرانســه، هم در این میان در نتیجه ناشیگری های پیاپیش نه 
در »کسوت لوئی شانزدهم« که در »کسوت ماری آنتوانت« ظاهر شده است اما این بار 
این مردم پاریس نیستند که بپا خاسته اند بلکه ساکنان روستاها و دیگر شهرها هستند.

به نوشته لیبراسیون، در این جنبش تازه مشارکت هر یک از شهروندان در اینترنت 
و شکوه نامه های سرگشاده در فیسبوک همانقدر دارای اهمیت است که ایجاد راه بندان در 
میدان ها گردانندگان صفحات فیسبوک در فقدان رهبر، این نقش را ایفا و بدون کمترین 

ابهامی تحت نظارت و دید منتقدانه همنوعان خود فعالیت می کنند.
بهزاد نبوی: دولت 

وضع خوبی در افکار عمومی ندارد
عضو ســازمان منحله مجاهدین )انقلاب( گفت دولت وضعیت خوبی در بین افکار 

عمومی ندارد.
بهزاد نبوی در گفت وگو با روزنامه ســازندگی ادعا کرد: متأسفانه بعضی اقدامات و 
تندروی ها از طرف ما و پس از آن، روی کار آمدن شخصی مانند دونالد ترامپ، مانع از 
بهره مندی از نتایج برجام شد. این مسائل جمعاً سبب شد در این مرحله دولت روحانی 
دستاورد مهم و ملموسی نداشته باشد و طیف اصلاح طلب هم احساس کند که با حمایت 
از آقای روحانی عملًا مغبون واقع شده است. قیمت ارز و اجناس بالا رفته، فشار خارجی 
روی کشور زیاد شده، برجام هم نتوانسته است سبب ایجاد زمینه سرمایه گذاری خارجی 
شود. طبیعی است در این شرایط دولت روحانی وضعیت خوبی در بین افکار عمومی و 

جامعه نداشته باشد.
وی می افزاید: متأسفانه دوستان اصلاح طلب تصور می کنند اگر در این شرایط لبه تیز 
حملاتشان را متوجه دولت کنند،  می توانند خرجشان را از آقای روحانی و دولت جدا کنند 
و در افکار عمومی تصویر مثبتی از خودشان برای انتخابات مجلس و ریاست جمهوری 
آینده نشــان دهند. در حالی که به اعتقاد من این اشتباه است و اعتماد مردم را نسبت 
به اصلاح طلب ها بیشتر سلب می کند. مردم می گویند شما که ما را به حمایت از آقای 
روحانی تشویق و هدایت کردید و خودتان ظرف یک سال و نیم مواضع تان را این چنین 
تغییر می دهید، از کجا معلوم اگر خواستید در مورد فرد دیگری مثل روحانی به جامعه 
جهت دهید، بتوان به آن جهت دهی اطمینان کرد. ما برای اینکه کم کم در خصوص جدا 
کردن خرج خود موفق شویم، تمام اشکالات کشور را ناشی از دولت و روحانی و تیمش 
می دانیم. نمی گویم دولت آقای روحانی اشکال ندارد، اما اگر اشکالات کشور 100 مورد 
باشد، پنج مورد مربوط به دولت و آقای روحانی است. ما از تندروهای اصولگرا در حمله به 
دولت جلوتر افتاده ایم تا بتوانیم افکار عمومی و رأی مردم را به سمت خودمان جلب کنیم.
نبوی همچنین درباره این نظر خبرنگار که شاید همان سخن همیشگی که دولت ها 
در ایران بیشتر از 10 درصد اختیار ندارند، درست تر باشد.«، می گوید: این حرف را من 
در مصاحبه با روزنامه سلام در سال 76 بعد از انتخاب آقای خاتمی برای اولین بار مطرح 
کردم. در آن مصاحبه گفتم، دولت چنانچه قوا و نهادهای دیگر حاکمیت در مقابلش قرار 

نگیرند، حداکثر 15 درصد قدرت را در کشور در دست دارد.
به طور کلی شاکله قانون اساسی ما به گونه ای است که دولت و مجلس با هم حدود 

30 درصد اختیار اداره کشور را دارند.

این سیاســت باز بی صداقت البته توضیح نداده که اگر واقعاً او و هم طیفانش مدعی 
بوده اند دولت 15 درصد بیشــتر اختیار ندارد، برای چه با وجود تجربه دولت اصلاحات، 
وعده های قلنبه سلنبه در دولت اعتدال دادند و حتی مدعی شدند »ما تضمین وعده های 

دولت هستیم«؟!
شوک ارزی پیش بینی شد

اما شما تدبیر نکردید آقای روحانی!
سخنان اخیر آقای روحانی قبل از هرچیز مؤاخذه خود وی براساس اظهارات قبلی 

درباره سوءمدیریت است.
روزنامه جوان در یادداشــتی نوشــت: هنوز بعد از گذشت چند روز برای آن دسته 
از کســانی که اقتصاد می خوانند و یــا خوانده اند، مزاح رئیس جمهوری با علم اقتصاد و 
فرمول های اقتصادی نوعی توهین به شمار می رود، زیرا بیش و پیش از آنکه فرمول های 
اقتصادی در حوزه عمل اجرایی شــود، در نهایت این تصمیمات سیاسی است که مانع 
تحقق نگاه اقتصادی در کشور شده است. امری که در پنج سال اخیر بارها از زبان خود 
رئیس جمهور به عناوین مختلف بیان شده بود، اما اکنون رئیس جمهور سخنان پیشین 

خود را هم به سخره گرفته است!
روحانی گفته بود: »بزرگ ترین مشــکلی که ما در روز اول داشــتیم عدم استفاده 

و بهره برداری از نظرات کارشناسی بود و این مهم ترین معضل در بحث اقتصاد بود.«
و یا در جایی دیگر گفته بود: »در کشور ما سال ها و دهه هاست که اقتصاد به سیاست 
خارجی و داخلی یارانه می دهد، اقتصاد ما تا کی باید به سیاست یارانه بدهد؟ باید یک 
دهه امتحان کنیم و از سیاست داخلی و خارجی به اقتصاد یارانه بدهیم تا ببینیم زندگی، 

معیشت و اشتغال جوانان مردم چگونه خواهد شد.«
سؤالات اصلی این است که کجای کار و فرمول های بانک مرکزی غلط بود، اجازه ندادن 
واردات طلا؟ و از چه زمانی رئیس جمهور محترم متوجه فرمول های غلط اقتصادی در بانک 
مرکزی شد؟ چرا به هشدارهای اقتصاددانان بی طرف و منتقد درباره سیاستگذاری های 

ناشی از نگاه سیاسی در حوزه نقدینگی و بانک ها توجه نشد؟
آیا فقط در زمان حاضر نیازمند بازنگری فرمول اقتصادی هستیم یا ریشه بازنگری به 
فرمول سیاسی- اقتصادی مان به شعارهای انتخاباتی در زمان رأی گیری از مردم بازمی گردد، 
آنجایی که کنترل تورم را به عنوان مهمترین و تنها دســتاورد دولت نشان دادیم؟ مگر 
مشــکل اقتصاد و بازار ارز با واردات طلا برای طلاســازان حل می شود؟ و آیا این فرمول 
اقتصادی است؟ چگونه به خود اجازه می دهیم که مشکلات موجود در حوزه بازار پولی 
و خروج بیش از 60 میلیارد دلار سرمایه را در 2/5 سال اخیر از کشور و نرخ رشد بیش 

از 20 درصد در این سال ها را با تصمیم به واردات طلا حل کرد؟
آقای رئیس جمهور! به هر میزان که فرمول های اقتصادی دانشگاه ها نیازمند تغییر و 
بازنگری باشند، این نسخه همراه با مزاح شما برای بازگرداندن ارزش پول ملی در سال 
جاری نمی تواند راهگشا باشد و فرمول های اقتصادی را زیر سؤال ببرد، بلکه نشانی واضح 
از اراده سیاسی است که قبلا نیز قدرت این اراده را در صحن مجلس نشان داده بودید. از 
آنجایی که در هنگام نسخه مزاح آلود شما، دکتر همتی به عنوان یک اقتصاددان در حال 
خنده اســت، لازم است یادآوری کنیم که مشکل مزمن بانک مرکزی در ایجاد رابطه با 
بدنه اقتصادی و بی توجهی دولت به نگاه کارشناسی آن بانک است. شما و آقای همتی را 
به مصاحبه دکتر سیف ارجاع می دهیم که مخالفت صریح خود را با قیمت 4200 تومانی 
نرخ ارز در آخر فروردین اعلام کرده و گفته بود: »شوک ارزی پیش بینی شد، ولی تدبیر 
نشد... توصیف و نامگذاری سیاست ارزی 21 فروردین 97 به بعد )نرخ 4200(، در حقیقت 
سیاســت ارزی دولت و نتیجه مذاکرات در ســتاد اقتصادی بود.« آنچه از زمان تصویب 
دلار 4200 به بعد گذشت را نباید به پای سیاست ارزی بانک مرکزی گذاشت او در این 
مورد می گوید: »در حقیقت بانک مرکزی از آن زمان صرفا مجر ی مصوبات دولت بود و 
سیاست گذاری مستقلی از مصوبات دولت، نمی توانست داشته باشد.«  بد نیست یادآوری 
مجددی را برای جنابعالی داشته باشیم که ریشه فرمول های اقتصادی اشتباه کجا است؟ 
فرض کنیم که در حوزه اقتصاد کارنامه ای موفق نداشته ایم در حالی که در هر دو دوره 
انتخاباتی براســاس شعارهای اقتصادی پیروز شده ایم. اما امروز حتی حامیان اقتصادی 
دولت از جمله سعید لیلاز هم این تورم را نه نتیجه تحریم بلکه مشکلات داخلی عنوان 
کرده اند در چنین شرایطی که حامیان دیروز هم انتقادات تندی می کنند، چه مقصری 

بهتر از کتاب و فرمول ها که صدایشان هم درنخواهد آمد؟
تأمین هزینه های جاری دولت

از محل گران کردن ارز غلط است
یک کارشناس اقتصادی تصریح کرد نرخ  دلار در بودجه سال آینده نه 8 هزار تومان 
بلکه باید با نرخ 4200 تومان بسته شود تا موجب صرفه جویی در هزینه دستگاه ها شود. 
وحید شــقاقی شهری در روزنامه آرمان نوشت: وقتی نرخ دلار در بودجه سالیانه هشت 
هزار تومان پیش بینی می شــود نشانگر تمایل دولت به این امر است و علامتی به همه 
بازارهاست که دلار کمتر از این رقم نخواهد شد. مهم ترین هدفی هم که با دلار هشت 

هزار تومانی دنبال می شود این است که دولت می خواهد با افزایش قیمت دلار در بودجه 
98 هزینه های جاری اش را پوشــش دهد. تلاش آمریکایی ها این خواهد بود که میزان 
صادرات نفت ما را کاهش دهند. برآورد من این است که میزان صادرات نفت  خام ایران 
در ســال آینده حداکثر یک میلیون و 300 هزار بشــکه خواهد بود از طرفی دیگر، طی 
یک ماهه اخیر متاسفانه قیمت نفت حدود 25 دلار در هر بشکه کاهش پیدا کرده است. 
بررسی ا قتصاد جهانی نیز از تشدید رکود اقتصادی حکایت دارد بنابراین، این دو عامل 
دست به دست هم داده اند و قیمت نفت از 80 دلار به حدود 55 دلار رسیده است که 
نشان از یک سقوط بی سابقه در بهای نفت دارد. برای سال آتی هم میزان صادرات و هم 
قیمت نفت با ابهام مواجه است و احتمالا ما در حوزه درآمدهای ارزی حاصل از صادرات 

نفت  خام با مشکلاتی مواجه خواهیم شد.
اما از طرف دیگر دولت درصدد اســت هزینه های جاری خودش را افزایش بدهد. 
برای مثال شنیده ها حکایت از این دارد که دولت می خواهد دستمزد و حقوق کارمندان 
را 15 الی 20 درصد افزایش دهد وقتی بودجه به شــکل انبساطی بسته می شود دولت 
مجبور خواهد شد هم به انتشار اوراق بدهی اقدام کند و هم به افزایش قیمت دلار. دو 
برابر کردن قیمت دلار در بودجه سالیانه یک خطای راهبردی است. اینکه ما قیمت دلار 
را بالا ببریم تا از این محل هزینه های جاری را پوشــش دهیم، یک استراتژی نادرست 
است. چرا که ماحصل آن تورم و تشدید خط فقر برای اقتصاد ایران خواهد بود در واقع 
کل اقتصاد ما با این نوع بودجه ریزی متضرر می شود و این بدترین نوع سیاستی است که 

دولت عملا در حال اجرایی کردن آن است.
اما راهکار این مسئله چیست؟  به عنوان مثال اگر دولت نرخ دلار را در بودجه سال 
آینده 4200 تومان پیش بینی می کرد، با فرض اینکه نرخ دلار در ســامانه نیما 9 هزار 
تومان می شــد، می توانست تفاوت این دو نرخ را در یک حساب ویژه ای واریز کند تا در 
نهایت این درآمد صرف حمایت از تولید، اقشــار ضعیف و کم  درآمد و پرداخت بدهی ها 
شود. چنین سیاستی باید جایگزین دلار هشت هزار تومانی شود. تا اتلاف منابع نیز رخ 
ندهد. بودجه بر مبنای دلار 4200 تومانی سبب این می شود که دستگاه های اجرایی در 

اعتبارات هزینه ای خودشان صرفه جویی کنند.
صوفی: حمایت از روحانی

به جای جهانگیری اشتباه بود
عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت در انتخابات سال 96 اشتباه کردیم 

که به جای حمایت از جهانگیری، از روحانی حمایت کردیم.
به گزارش ســایت فرارو از ســایت های اصلاح طلب، علی صوفی وزیر تعاون دولت 
اصلاحات با اشاره به سخنان حجاریان )نباید سرنوشت خود را با سرنوشت دولت روحانی 
گره می زدیم( اظهار داشت: آنچه آقای حجاریان می گویند کاملًا صحیح است و این یک 
اشتباه استراتژیک بود که به واسطه هیجانات افراطی برخی از اصلاح طلبان شکل گرفت. 
یعنی درســت است که پیروزی آقای روحانی در انتخابات پیروزی اصلاح طلبان بود، اما 
پیروزی اصلاح طلبی نبود. ما صرفاً از یک جریانی در برابر جریان دیگر حمایت کردیم تا 
در وضعیتی که رقابت میان بد و بدتر بود، گزینه بدتر پیروز نشود. اما متأسفانه برخی به 
دلیل اهداف شخصی که داشتند این جو تند را به راه انداختند که پیروزی آقای روحانی، 
پیروزی اصلاح طلبی اســت و آرام آرام فضا به سمتی رفت که همین گروه، دولت آقای 
روحانی را یک دولت اصلاح طلب معرفی کردند.« وی ادامه داد: »این گروه تا جایی پیش 
رفتند که عنــوان کردند عملکرد آقای روحانی حتی از عملکرد آقای خاتمی در دوران 

ریاست جمهوری، قوی تر بوده است.«
او افزود: »یکی از گروه هایی که با تمام وجود از آقای روحانی حمایت کردند و حتی 
در انتخابات 96 هم تمایلی به معرفی کاندیدای سایه توسط جریان اصلاحات نداشتند، 
اصلاح طلبان مجلس بودند. آن ها طی این چند ســال بی محابا از آقای روحانی حمایت 
کردند. من حتی معتقدم که اصلاح طلبان مجلس در انتخاب آقای روحانی به عنوان گزینه 
اصلاح طلبان در انتخابات سال 96 هم خیلی نقش داشتند. زیرا در آن ایام اگر خاطرتان 
باشــد، شرایط آقای جهانگیری خیلی مناسب بود و اگر اصلاح طلبان از ایشان حمایت 

می کردند به احتمال زیاد آقای جهانگیری پیروز این رقابت بودند.«
وزیر تعاون دولت اصلاحات اظهار کرد: »حامیان رادیکال آقای روحانی که در جریان 
اصلاحات بودند پیش از انتخابات بارها تلاش کرده بودند که مسئله کاندیدا در سایه منتفی 
شود و حتی آن را یک خطر بزرگ عنوان کرده بودند و هر بار به یک بهانه تلاش می کردند 
این تاکتیک منتفی شود. اگر تأکید آقای خاتمی نبود به احتمال زیاد این گروه مانع از 

حضور آقای جهانگیری در انتخابات می شدند.«
صوفی تأکید کرد: »در مجموع در انتخابات سال گذشته همه اشتباه کردند. از یک 
سو اصلاح طلبان باید از آقای جهانگیری حمایت می کردند و ایشان را به عنوان کاندیدای 
نهایی اصلاح طلبان معرفی می کردند و از سوی دیگر اصلاح طلبان دو آتیشه حامی آقای 
روحانی هم اشتباه کردند. زیرا زمان زیادی نگذشت آقای روحانی به خوبی جواب همه آن 
حمایت ها را دادند و آن قدر از جریان اصلاحات فاصله گرفتند که حامیان اصلاح طلبشان 
در داخل مجلس هم از عملکرد آقای روحانی عصبانی شدند. اینگونه بود که در یک سال 
گذشته رفتار این نمایندگان نسبت به دولت تغییر کرد و دیدیم که حتی در جلسه سؤال 

از رئیس جمهور هم حاضر به حمایت از ایشان نشدند.«
صوفی در پایان تأکید کرد: »ما الان دیگر کار خاصی از دســتمان برنمی آید. تنها 
می توانیم در صورت لزوم انتقاد کنیم و سعی کنیم با فشار آوردن به دولت، آقای روحانی 

را مجبور کنیم به تعهداتی که داده عمل کند.«

گفت و شنود

دندان شکن!
گفت: چه خبر؟!

گفتم: کره جنوبی برای اینکه تحریم های آمریکا علیه کشورمان 
بر زمین نماند بلافاصله بعد از دســتور آمریکا، خرید نفت از ایران 

را متوقف کرد!
گفت: ما در مقابل این اقدام خصمانه چه کرده ایم؟!

گفتم: بازار پر سود و 80 میلیونی ایران را در اختیار انواع کالاهای 
 کره جنوبــی قرار  داده ایم! از لوازم خانگی گرفته تا گوشــی های 

تلفن همراه و خودروهای رنگارنگ و...
گفت: یعنی باید بنشینیم و نگاه کنیم که تحریم کنندگان کشورمان هر 
بلایی دلشان خواست بر سر اقتصاد مان بیاورند و هیچ عکس العملی نبینند؟!
گفتم: وقتی بعضی هــا می گویند توان ما در حد و  اندازه تولید 
آبگوشت بزُباش و خورشت قرمه سبزی است و آن دیگری معتقد است 
باید مدیر هم از خارج وارد کنیم و... چه انتظاری غیر از این داری؟!

گفت: چرا نباید جواب دندان شکنی به کره جنوبی بدهیم؟
گفتم: بــا این برخورد منفعلانه ای که داریــم، بیم آن می رود 
جواب دندان شــکن ما هم به گونه ای باشد که فقط کار و کاسبی 

دندان پزشکان کره جنوبی را رونق بدهد!

 دكتر محمدحسین محترم

درگذشت همکار
با نهایت تأسف مطلع شدیم همکارمان آقای حاج رمضان زاهدی در دفتر نمایندگی 
کیهان در کومله لنگرود دار فانی را وداع گفته است. ضمن تسلیت به خانواده محترم 

ایشان برای آن مرحوم غفران الهی و برای بازماندگان صبر و شکیبایی آرزو داریم.

خارجه  وزارت  سخنگوی 
اظهارنظــری  در  آلمــان 
برلین  گفــت:  گســتاخانه 
تهران  موشکی  آزمایش های 

را محکوم می کند.
ماریا ادیبار، سخنگوی وزارت 
خارجــه آلمــان در اظهارنظری 
گســتاخانه اعلام کرد که برلین 
آزمایش موشکی میان برد تهران 
را محکوم می کند و خواهان دوری 

از چنین اقداماتی است.
وی مدعی شد: این آزمایش ها 
با قطعنامه 2231  شورای امنیت 
که در سال 2015 تصویب شد در 

تضاد است.
به گزارش ایســنا، سخنگوی 
وزارت خارجــه آلمــان در ادامه 
اقدامات  اینگونــه  مدعی شــد: 
موجــب افزایش تنش در منطقه 
می شود و برلین از تهران دعوت 

مــی کند تا از چنیــن اقداماتی 
دوری کند.

پــس از آنکه »مایک پمپئو« 
وزیر امورخارجه آمریکا با ادعای 
آزمایش موشــکی جدید توسط 
ایــران، جمهوری اســلامی را به 
»نقض« قطعنامه 2231 شورای 
امنیت سازمان ملل متحد متهم 
کرد، »جرمی هانت« وزیر خارجه 
انگلیــس هم با انتشــار توییتی 
موضعــی مشــابه گرفت و گفت 
لنــدن از برنامه موشــکی ایران 

نگران است.
هانــت در توییتــر نوشــته 
بود:عمیقــا از شــلیک آزمایش 
یک موشــک بالستیک میان برد 
توسط ایران، نگران هستم. ]این 
اقــدام[ تحریک آمیز، تهدیدآمیز 
و ناهمخوان بــا قطعنامه 2231 
شورای امنیت سازمان ملل متحد 

اســت. وی افزود:حمایــت ما از 
برجــام به هیچ وجه از نگرانی ما 
در مورد برنامه موشکی ثبات زدای 
ایران و از قاطعیــت ما در مورد 
این کــه این ]برنامه[ باید متوقف 

شود، نمی کاهد.
شکارچی  ابوالفضل  ســردار 
سخنگوی ارشد نیرو های مسلح در 
پاسخ به اظهارات گستاخانه مقامات 
آمریکا و انگلیس درخصوص توان 
موشکی کشورمان گفته بود:  تست 
موشک ها و توان دفاعی جمهوری 
اسلامی برای دفاع و در راستای 
بازدارندگی کشور ما است بنابراین 
هم تست و هم توسعه موشکی را 

ادامه خواهیم داد.
وی افزود: این موضوع خارج 
از چارچوب مذاکرات اســت و به 
امنیت ملی ما مرتبط است لذا در 
این رابطه از هیچ کشوری اجازه 

نخواهیم گرفت.
ســخنگوی  قاســمی  بهرام 
وزارت امور خارجه نیز در واکنش 
به گســتاخی مقامــات آمریکا و 
انگلیس گفته بود: برنامه موشکی 
ایران ماهیت دفاعی دارد و هیچ 
امنیت  شــورای  در  قطعنامه ای 
ســازمان ملل برنامه موشکی و 
ایران را  یا آزمایش های موشکی 

ممنوع نکرده است.
لازم به ذکر است که فرانسه 
در روزهای اخیر واکنشی به توان 
موشکی ایران نداشــته است. با 
توجه به اغتشاشات و آشوب های 
هفته های اخیر در این کشــور، 
قطعا مقامات ارشــد این کشور 
اگر فرصت  نداشتند که  فرصتی 
می کردند حتما زودتر از انگلیس 
و آلمان به این مســئله واکنش 

نشان می دادند.

سخنگوی شورای نگهبان 
با بیان اینکه عده ای می گویند
CFT موافــق منافع ملی و 
مخالف  می گویند  عــده ای 
منافع ملی است، گفت: هیچ 
نگاه سیاسی به CFT وجود 

ندارد. 
یــی  ا خد کد ســعلی  عبا
سخنگوی شــورای نگهبان که 
به مناســبت ســالروز تصویب 
قانون اساســی در برنامه »حالا 
خورشــید« حضــور یافته بود، 
در پاســخ بــه این ســؤال که 
شــورای نگهبان، از 6 فقیه و 6 
حقوقدان تشــکیل شده است، 
اگر نتیجه بررسی  صلاحیت های 
کاندیداهای انتخابات، برابر شود، 
نتیجه چگونه خواهد بود؟، اظهار 
داشت: نتیجه بررسی صلاحیت 
کاندیدای مورد نظر به نفع وی 

خواهد بود.
سخنگوی شــورای نگهبان 
افزود: باید به نظرات همه اقشار 
مردم، به خصوص نســل جوان 
کشور توجه کنیم و به آنها فارغ 
از نگرش و عقایدشــان پاســخ 
دهیم، مــا در حوزه اجرا، کمتر 

حضور داریم، زیــرا کار ما، کار 
شورایی اســت و نتیجه نهایی، 
حاصل رأیی است که از مجموع 

اعضای شورا جمع می شود.
کدخدایــی تصریح کرد: ما 
به عنــوان حقوقدان حق داریم 
که براســاس معیارهای حقوقی 
حرکــت کنیــم، نه براســاس 
زیرا شورای  سیاسی،  معیارهای 
نگهبان باشگاه سیاسی نیست و 

یک نهاد حقوقی است.
ن  ا میــز ه  ر بــا ر د ی  و
نگهبان  شــورای  همکاری های 
با مجلس در رابطه با بررســی 
قوانین و مصوبات مجلس، گفت: 
بنده معمولا یکشنبه ها به مجلس 
مــی روم و فقط به این دلیل که 
نمایندگان  نظــرات  می خواهم 

را بشنوم.
قائم  مقام دبیر شورای نگهبان 
ادامه داد: وقتی قوانین تصویب 
می شود، انتظار می رود که اجرا 
شوند، اما برخی قوانین در مسیر 
اجرا، یــا اجرا نمی شــوند یا با 
می شوند، عده ای  انجام  انحراف 
موافــق   »CFT« می گوینــد 
منافع ملــی و عده ای می گویند 

مخالف منافع ملی اســت، هیچ 
نگاه سیاسی به »CFT« وجود 
ندارد و مانند همه مصوبات است، 
وظیفه ما اعلام مغایرت مصوبات 

با قانون اساسی و شرع است.
کدخدایی اضافه کرد: ما اگر 
قرار است، حرفی بزنیم باید در 
چارچوب قانون باشــد. اگر یک 
طرح، با قانون مغایرت داشــته 
باشــد و ما سکوت کنیم، مردم 
درباره ما چــه می گویند؟ بنده 
در مجلس اعلام کردم که برخی 
است؛ مهم  اصلاح  قابل  ایرادات 
است همه نهادها وظیفه قانونی 

خود را انجام دهند.
وی با تأکید بر اینکه مجمع 
نظام باید  مصلحت  تشــخیص 
تشــخیص دهد کــه مصوبه ای 
منطبق با منافع ملی هســت یا 
مصوبه   150 گفت: مــا  خیر؟، 
داشتیم که به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام رفته است.
قائم مقام دبیر شورای نگهبان 
با اشاره به تشکیل هیئت عالی 
نظــارت در مجمع تشــخیص 
گفت: مرحوم  نظــام،  مصلحت 
هاشمی، پیشنهاد تشکیل هیئت 

عالی نظــارت را دادند، تغییری 
در رویه صورت نگرفته اســت. 
از  به جای »مجمــع«، هیئتی 
مجمع تشــخیص، حق نظارت 
دارند، مقــام معظم رهبری نیز 

این مسئله را پذیرفتند.
وی در پاســخ به این سؤال 
که در کجای قانون آمده اســت 
از  که اعضای شــورای نگهبان 
یک قانون مصوب مجلس مثل 
منــع بکارگیری بازنشســتگان 
مستثنی هستند؟، گفت: قانون 
فقــط اعضای شــورای نگهبان 
مثــلا  نکــرده،  مســتثنی  را 
رئیس جمهــور و برخی مقامات 

هم مستنثنی هستند.
به گزارش تسنیم، کدخدایی 
در پایان خاطرنشــان کرد: اگر 
مشــکل با کنار رفتــن ما حل 
می شــود، ما آماده ایم، در هیچ 
برای سیاستمداران  دنیا  کجای 
نمی گذارند.  ســنی  محدودیت 
 92 محمــد«  »ماهاتیر  مثــلا 
ساله اســت، در قانون فقط 12 
نگهبان  از اعضای شــورای  تن 
مستثنی شــدند که کادر اداری 
ما حدود 52 نفر بازنشسته شدند.

کدخدایی: 

هیچ نگاه سیاسی به CFT وجود ندارد

پس از آمریکا و انگلیس صورت گرفت

گستاخی آلمان درباره توان موشکی ایران

وزارت خارجــه ایران آمادگی 
با جامعه  خود را برای همــکاری 
بین المللی برای حل هر چه سریعتر 
بحران یمن اعــلام و بر ضرورت 
ارسال کمک های  روند  در  تسریع 

انسانی به این کشور تاکید کرد.
خارجــه جمهوری  امــور  وزارت 
اسلامی ایران درخصوص گفت وگوهای 
یمنی - یمنی در استکهلم بیانیه ای را 

صادر کرد.
وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در آستانه آغاز گفت وگوهای یمنی 
- یمنی در سوئد تحت نظارت سازمان 
ملــل متحد، ضمن اســتقبال و اعلام 
حمایــت از این گفت وگوهــا، تمامی 
طرف های یمنی را به مشارکت سازنده 
و مسئولانه در گفت وگوهای استکهلم 
دعوت و از آنها می خواهد با برداشــتن 
گام های اعتمادساز، زمینه لازم را برای 
دستیابی به یک تفاهم جامع فراهم کنند 
که به درد و رنج و محاصره ظالمانه مردم 

یمن پایان دهد.
جمهوری اسلامی ایران با یادآوری 
رویکرد جامع خود نسبت به حل بحران 
یمن که از آغاز جنگ و تجاوز ظالمانه 
به یمن در قالــب ارائه طرح صلحی 4 
ماده ای بروز یافت و خواهان توقف فوری 
جنگ، ارسال کمک های انسان دوستانه، 
آغــاز گفت وگوهای یمنــی - یمنی و 

تشکیل دولت فراگیر یمنی شد، بار دیگر 
تاکید می کند بحران یمن راه حلی جز 
راهکار سیاسی مبتنی بر گفت وگوهای 
یمنی - یمنی ندارد و از جامعه جهانی 
می خواهد با ایفای نقش موثر و جدی از 
جمله از طریق اعمال فشار به کشورهای 
صادر کننده ســلاح به متجاوزان، روند 
صلح را تسهیل کرده و اجازه دهند مردم 
یمن به دور از دخالت بیگانگان، سرنوشت 

و آینده کشور خود را رقم زنند.
تجربه تلخ نزدیک به چهار ســال 
جنــگ و تجــاوز ویرانگــر علیه مردم 
یمــن، هیچ یک از اهداف سیاســی و 
ســیطره جویانه جنگ طلبان را محقق 
نکرده و تنها به نابودی منابع اقتصادی، و 
زیرساخت ها و کشته شدن هزاران نفر از 
زنان و کودکان و دیگر اقشار مردم مظلوم 
اما ایستاده و مقاوم یمن و بروز یک فاجعه 

تمام عیار انسانی منجر شده است.
خارجــه جمهوری  امــور  وزارت 
اسلامی ایران با اغتنام فرصت، آمادگی 
خود را برای همکاری با جامعه بین المللی 
برای حل هر چه ســریعتر بحران یمن 
اعلام و بــر ضرورت تســریع در روند 
ارسال کمک های انسانی به این کشور 
تاکید و بر این اعتقاد اســت که تلاش 
برای پایان بخشیدن به بحران و فاجعه 
انسانی در یمن، مسئولیت تاریخی جهان 

امروز ما است.

طی بیانیه ای

وزارت خارجه با حمایت از مذاکرات یمنی
 بر تسریع کمک های انسانی تاکید کرد

1- شاید پاسخ به یک سوال خیلی از مسائل را شفاف کند و آن این که 
آیا باید سخنان آقای ظریف در باره FATF را جدی گرفت؟ و آیا نمایندگان 
مجلس می توانند براساس اظهارات ایشان تصمیم گیری کنند؟ با مروری گذرا 
و اجمالی بر عملکرد و مواضع فقط چند سال اخیر آقای ظریف می توان 
واضح تر و روشــن تر به این سوال پاسخ داد. در مذاکرات هسته ای بارها 
رهبری راهنمایی کردند و تذکر و هشدار دادند، اما ایشان سیاست انفعال 
در پیش گرفتند و پشت پرده پذیرفتند و امضاء کردند آنچه را که نباید 
می پذیرفتند و نباید امضاء می کردند. گفتند با تضمین جان کری از وزارت 
خزانه داری آمریکا برای بانک های دیگر کشورها نامه آرام بخش می گیریم، 
اما اکنون اروپایی ها حتی حاضر نیستند ساز و کار به اصطلاح SPV  خود 
را میزبانی و اجرایی کنند. گفتند اگر برجام تصویب نشود آمریکا با یک 
موشک ایران را نابود می کند، اما موشک های ایران بغل گوش آمریکایی ها 
در عراق فرود آمد و آمریکا هم هیچ غلطی نتوانســت بکند. گفتند اگر 
برجام تصویب شود همه شرکت های اروپایی صف می کشند تا برای مردم 
ایران شغل و مسکن و رفاه ایجاد کنند و همه مشکلات بالمره و یکجا حل 
می شود، اما دستاورد هیچ و خسارت محض و تورم لجام گسیخته را در سایه 
برجام بر سفره مردم تحمیل کردند! ظریف گفته بود: »آمریکا نمی تواند از 
برجام خارج شــود«، اما خارج شد. وی اصرار داشت اروپایی ها مثل کری 
برای اجرای تعهدات خود »تضمین می دهند« اما فدریکا موگرینی صراحتا 
اعلام کرد»تضمین نمی دهیم«. فضاسازی کردند که »اروپایی ها قول دادند 
مقابل آمریکا بایستند«، اما آنها متفق القول اعلام کردند »نمی ایستیم، با 
 آمریکا همســو هستیم« و قس علی هذا! نهایتاً نتیجه عملکرد و مواضع 
5 ساله آقای ظریف که ادعا دارد دیپلمات کارکشته و متخصص عالم سیاست 
است این شد که چندین بار اعتراف کند »اشتباه کردم«! و متأسفانه سریال 
این اشــتباهات همچنان ادامه دارد. حال پاسخ سوال صدر این مطلب را 
می توان با سوال قابل فهم تر دیگری داد: آیا کسی که باید از دقیق ترین و 
درست ترین تحلیل ها در خصوص سیاست خارجی برخوردار باشد، اما ده ها 
بار نتایج گفتار و عملکردش خلاف واقع از کار درآمده و بارها به اشتباه بودن 
عملکرد و سخنانش اذعان کرده است، انسان می تواند به قول و حرفش 
اعتماد و بر اساس آن عمل کند؟ از ارسطو پرسیدند بهترین سخن کدام 
است؟ گفت: »آنچه موافق عقل باشد و از سرانجام آن اطمینان داشته باشیم 

که ضرري متوجه ما نخواهد ساخت«.
2- یک مصوبه  )لایحه CFT( مثل ده ها مصوبه دیگر از شورای نگهبان 
به مجلس برگشته و مسیر قانونی خود را طی خواهد کرد. سوال مردم این 
است که چه نیازی به این همه فضاسازی رسانه ای و سیاسی غیرعادی و 
شک برانگیز آن هم با سخنان دور از انتظار، نادرست و جنجالی عالی ترین 
مقام دستگاه سیاست خارجی است و چرا یک مقام رسمی کشور آب را 
چنین آلوده و فضا را چنان مســموم می کند تا راه صواب و واقعیت های 
تعهدات داده شدهِ محرمانه به خارجی ها تحت الشعاع انحراف افکار عمومی 
قرار گیرد؟ آیا این عجیب نیســت؟ و سوال بعدی این است که چرا آقای 
ظریف و دوستانشان روی مشکلات اقتصادی مردم و مقابله با تحریم های 
آمریکا این قدر حساس نیستند تا جایی که نمایندگان حامیFATF حتی 
حاضر نشدند به طرح تشکیل کمیسیونی به این منظور رأی مثبت بدهند؟
3- آقای ظریف قبلا در دفاع از FATFدر مجلس ادعا کرده بود »نباید 
بهانه به دست کشورهاي استکباري و صهیونیست ها بدهیم!«. اولاً شما 
مهم ترین و بزرگ ترین تعهد را در برجام برای گرفتن بهانه از دست آمریکا 
دادید، اما آمریکا با پاره کردن آن به خوبی نشان داد که اصلاً نیاز به بهانه 
ندارد! ثانیاً حال که معلوم شد حتی کشورهای دست چندم اروپایی هم 
حاضر به میزبانی ساز و کار ادعاییSPV نیستند، چه ضرورتی به پذیرش 
توصیه آنها برای تصویب FATF است؟! ثالثاً از عجایب لایحه FATF این که 
این چگونه لایحه ای است که هم آقای ظریف و دوستانش ادعا می کنند که 
می خواهیم با این لایحه بهانه را از دست آمریکا و صهیونیست ها بگیریم 
و هم آمریکایی ها و صهیونیســت ها و رسانه های وابسته به آنها از جمله 
بی بی سی و تلویزیون ایران اینترنشنال که ماهیت آنها بر کسی پوشیده 
نیســت، بدجوری تلاش می کنند که این لایحه در ایران تصویب شود تا 
بهانه از دست خودشان گرفته شــود!!! آقای ظریف پاسخ دهد آیا عقل 
سلیمی وجود دارد این تناقض را بپذیرد یا توجیه کند؟ جالب این که در این 
سناریو رسانه های بیگانه تاکید می کنند »اگر ایران FATF را هم تصویب 
کند، تحریم های آمریکا به جاي خودش باقي خواهد ماند«! این همان سخن 
مسئول سیاست خارجی کشور در مجلس است که گفته بود»نه بنده و نه 
آقاي رئیس جمهور نمي توانیم تضمین بدهیم که با پیوستن به لایحه عدم 
حمایت مالي از تروریسم، مشکلات کشور حل خواهد شد«. این هماهنگی 
چگونه قابل فهم است؟ رابعاً ایران از ابتداي انقلاب تاکنون با خون پاک 
ده ها هزار شهید هزینه مقابله با تروریسم را پرداخته است. اگر پرداخت 
این همه هزینه برای گرفتن بهانه از دست آمریکا کفایت نمی کند مطمئن 
باشید، با دادن چنین تعهداتی بهانه از دست آمریکا گرفته نخواهد شد، 

همان گونه که برجام نگرفت.
4- آقای ظریف و دوستانشــان در حالی ادعا می کنند برای برقراری 
روابط مالی با اروپا و حتی روســیه و چین باید FATF را بپذیریم که وی 
در همان جلسه مجلس در تناقضی آشکار از سلسله تناقضات خود گفته 
بود »گراني و ارزاني ارز )و به عبارتی تورم و افزایش و کاهش قیمت کالاها( 
به FATF ارتباط ندارد«. پس پاسخ دهند چرا به دروغ ادعا و القاء کردند 
چینی ها و روس ها هم بدون FATF حاضر نیستند با ایران روابط تجاری 
برقرار کنند!، این در حالی اســت که پوتین علاوه بر اینکه قبلا صریحاً از 
اختصاص50 میلیارد دلار برای سرمایه گذاری در ایران خبر داده بود، هفته 
گذشته توافقنامه تجارت آزاد بین جمهوری اسلامی و اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا را امضاء کرد و در سفر اخیر وزیر جدید راه به روسیه نیز، مسکو یک 
اعتبار 3 میلیارد یورویی برای کریدور شمال- جنوب ایران اختصاص داد.
5- می گویند 188 کشور عضویت در CFT را پذیرفته اند و ما هم باید 
با حق شرط بپذیریم! اولاً مگر این 188 کشور مبانی و اصول و ارزش های 
جمهوری اســلامی را پذیرفته اند که پذیرش آنها برای ما حجت باشد؟ 
ثانیاً وقتی به اذعان آقای ظریف هیچ دادگاهی برای حل اختلافات درباره 
FATF وجود ندارد، آیا حق شرط معنا دارد؟ رابعاً اساساً ایران سهمی در 
پولشویی دنیا ندارد که نیاز به FATF داشته باشد. به گفته مسئول مبارزه 
با پولشویی بانک مرکزی در دولت یازدهم، »بیش از 70 درصد پولشویی دنیا 
در آمریکا و اروپا انجام می شود« به طوری که هفته گذشته بزرگ ترین پرونده 
پولشویی تاریخ اروپا فقط در بانک دانسکه دانمارک افشا و همزمان دویچه 
بانک آلمان به نیم میلیارد دلار جریمه به علت پولشویی در پرونده دیگری 
محکوم شد. خامساً در حالی استونی در شمال اروپا با هزار میلیارد دلار 
پولشویی به عنوان »پایتخت پولشویی جهان« شناخته می شود که نه عضو 
و نه در لیست سیاه FATF و نه تحت فشار آمریکا و اروپا و صهیونیست ها 
برای پیوســتن به FATF اســت، اما  در حالی که مرکز ارزیابی خطرات 
جهانی)SOS(چند روز قبل ایران را در فهرست امن ترین کشورهای جهان 
از جمله از نظر جرایم ناشی از پولشویی قرار داد، متاسفانه آقای ظریف در 
دفاع از FATF بدون هیچ گونه مدرک و سندی جمهوری اسلامی را متهم 
به پولشویی کلان می کند؟!!! یکی بودن ادعاهای عالی ترین مقام وزارت 
خارجه یک کشور با ادعاهای اصلی ترین دشمن آن کشور موضوع بسیار 
مهم و غیرقابل هضمی است. مهم تر و غیرقابل هضم تر این که نظام را متهم 
به پولشویی و حمایت از تروریسم می کنند و طلبکارانه برای مصون سازی، 
خود را نیز عین نظام تلقی و ادعا می کنند »کسانی که به من ایراد گرفتند، 

به نظام اتهام زدند«. 
6- قانون مقابله با پولشویی و منابع مالی تروریسم در کشور وجود دارد 
و متولی اجرای آن وزارت اقتصاد و وزارت اطلاعات و بانک مرکزی زیر نظر 
دولت هستند، اولاً آقای ظریف با چنین سخنان شاذی بیش از هر مسئله ای 
دولت را که خود عضوی از آن اســت، هم ناتوان از اجرای این قانون و هم 
به عنوان خاطی از اجرای قانون زیر ســوال برده است. آقای ظریف پاسخ 
دهد چرا دولت این قانون را اجرا نمی کند و چرا وی به جای درخواســت 
تصویب FATF، از دولت نمی خواهد قانون مقابله با پولشویی و منابع مالی 
تروریسم  کشور را اجرا کند؟ ثانیاً آقای ظریف اگر مدعی است که این حجم 
از پولشویی در کشور اتفاق افتاده، پاسخ دهد دولت و مجلس و شوراهای 
شــهر و تمام ارکان اجرایی کشور که اکنون در دست ایشان و همفکران 
ایشان است، در کشور چکار می کنند و چرا اجازه داده اند چنین اتفاقاتی 
رخ دهد؟ چرا اجازه دادند طرح هایی مثل کارت سوخت و شبکه بازرسي 
و نظارت شبنم و بارکد که باعث شفاف سازی و جلوگیری از قاچاق کالاها 

می شد، حذف شوند تا برخی به منافع اقتصادی کلان برسند؟ 
7- این اقدام آقای ظریف را باید یک حرکت پوپولیســتی در جهت 
انحراف افکار عمومی از مشــکلات اصلی کشــور و شانه خالی کردن از 
مسئولیت خود در برجام و فرار از پاسخگویی در قبال بدفرجامی آن که 

اکنون با بدقولی اروپایی ها هم روبرو شده است، تلقی کرد. 

ظریف در پارادوكسFATF ؟!

یادداشت میهمان


